
SARROCA NEWS 1r TRIMESTRE 

L’ENTREVISTA A… 

 

NEUS MAS 

Estem a l’escola Jaume Balmes de Sant Martí Sarroca i amb nosaltres hi ha 

la mestra Neus Mas. Està aquí perquè va ser una de les primeres mestres 

d’aquest Centre Educatiu. Aquest any celebrem els 40 anys de la nostra 

escola i volem que algú ens expliqui com era abans. 

Bon dia Neus, estem contents de veure’t. Primer de tot, gràcies per 

acceptar la nostra invitació.  

Ens agradaria que ens expliquessis com era l’escola abans.  

- Quin any vas començar en aquesta escola? Quants anys hi has 

estat? 

- Vaig començar el setembre de 1987, per tant he estat aquí 30 anys. 

 

- Quins cursos has fet? 

- De la Primària els he fet tots. I d’EGB Cicle Superior (sisè,setè i vuitè) 

 

- Tens algun record de com era l’escola? 

- El pati era molt gran, no hi havia cap mòdul perquè érem pocs 

alumnes. Al pati,els cotxes aparcaven al final de tot. El institut, ni el 

camp de futbol no hi eren, hi havia vinyes. 

- On ara hi ha la llar d’infants, primer eren les cases de mestres de 

l’escola (això passava perquè els mestres ens podien enviar a 

qualsevol lloc d’Espanya i llavors et deixaven una caseta per viure) i 

després hi havia les classes de p3 de l’escola. Més endavant es va 

remodelar i es va transformar en la llar. 

- No hi havia Educació Infantil com ara, es començava a P4. 

 

 

 



- Què creus que ha canviat des de llavors? 

- Han canviat moltes coses. A part del ‘estructura de l’edifici, el 

sistema educatiu... L’evolució no es pot parar, però S’ha canviat els 

valors de la societat, s’ha perdut disciplina, el saber estar...abans hi 

havia comportaments que estaven clars que no es podien fer o que 

s’havien de fer. El respecte i l’empatia ara se’n parla més però se’n 

fa menys ús. No era una educació repressiva, es podia parlar de tot i 

els mestres escoltaven a tots els nens. Però no s’interrompia a ningú 

i es parlava amb ordre i educació. Quan el mestre deia alguna cosa, 

se l’escoltava. Actualment es qüestiona moltes coses d’aquesta 

feina, la nostra figura s’ha devaluat molt. 

- Abans no tothom podia estudiar, es valorava molt l’estudi i 

l’oportunitat d’estar a l’escola.  

- Per sort tenim una feina que si t’agrada la gent treu el millor de tu. 

 

- Mira la classe, què veus de diferent? 

- No hi havia ordinadors, pissarres digitals, les finestres eren més 

antigues. Quan vaig arribar vam organitzar la biblioteca amb el 

sistema Pèrgam. 

 

- Quins materials hi havia en aquell moment? 

- Gomes, llibretes (tot menys variat i sofisticat), guixos, esborradors, 

pissarres, llibres i la biblioteca. 

 

- Vas tenir algun alumne que sigui pare, mare o familiar d’algun de 

nosaltres? 

- Si, diversos i estic contenta de tenir els seus fills. La mare de la 

Marta, la mare i els tiets de la Carla C., la mare del Marcel, el pare i 

el tiet el Gerard, el pare de l’Anna, el pare i el tiet del Leo, el pare de 

la Carla B.,  

 

- Et continues veient amb els companys de classe que tenies? 

- Jo vivia a Barcelona i anava allà a l’escola. Em veig amb algunes 

companyes de l’escola i algunes de la universitat. Els amics de 



l’escola formen part de la teva vida sempre. 

 

- Qui era la directora o director? 

- Quan vaig arribar va marxar el Víctor i va arribar el Salvador Bonet, 

l’avi de l’Íria. 

 

- Hi ha alguna cosa més que ens vulguis explicar? 

- Com que fèiem sisè, setè i vuitè, fèiem física i química. Fèiem 

destil·lacions, cristal·litzacions, disseccions d’animals. Teníem 

productes químics que eren tòxics. 

- Hi ha hagut temporades que hem estat molts, d’altres pocs, hi ha 

hagut molts canvis en educació. 

- Sempre he tingut bons companys i que la majoria de gent que ha 

sortit d’aquesta escola ha estat molt bona gent. 

- Molt important: vosaltres sou el futur de Sant Martí 

- Un fet que em va marcar molt en aquesta escola, va ser que quan 

vaig començar a treballar aquí,  vam començar la Margarita, l’Agnès 

i la Maria. La Maria es va morir de malaltia l’any 1996 amb 39 anys. 

No hi ha dia que no me’n recordi d’ella. 

- Abans fèieu excursions? 

- Si, sempre s’ha fet sortides. Tot era més fàcil, podies agafar el 

tren...ja està bé que les coses s’hagin reglat però no hi havia tantes 

prohibicions. 

 

- Hi havia Educació Física? 

- Si, el Pitxi estava contractat per l’Ajuntament per fer les classes. 

 

- Celebràveu les festes? 

- Si, havíem fet fins i tot rues de carnaval pel poble. 

 

- Fins quin any estaràs aquí? 

- Si no canvia la llei em jubilaré l’any que ve, per tant em queda un 

curs més. 

 



Moltes gràcies per respondre’ns aquestes preguntes i per haver vingut 

a la nostra classe.   

 

 

Un consell: Aprofiteu l’època que esteu a l’escola que és 

fantàstica i feu cas dels mestres, que sempre us ensenyaran 

coses que us faran servei i voldran el millor per vosaltres. 

També que us espavileu que no us regalaran res. 


